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на 100 години, готов
и за следващите 100
На 6 май “Каолин” отбеляза

100 г. от създаването си, с което
се превърна в най-старото дей-
стващо минно предприятие в
България.
В момента дружеството е

единственото в Югоизточна
Европа, което произвежда пъл-
ната гама от индустриални мине-
рали за производството на стъ-
кло и керамика, както и един от
най-големите производители на
шамот в света.
Продуктите на “Каолин” нами-

рат приложение в строителство-
то, леярската промишленост,
филтрацията на питейни води,
производството на фуражи и още

Дружеството има 13 фабрики, 200
продукта и пазари в 30 държави

европейската минна индустрия.
Обменът на технологии и ноу-хау
с другите дружества в групата на
“Кварцверке” е предпоставка за
въвеждането на високотехноло-
гични производства в България и
превръщането на страната ни в
ключов фактор в преработката
на индустриални минерали и съ-
здаване на продукти с висока до-
бавена стойност.
“Каолин” е структуроопределя-

що предприятие за българската
икономика, което дава работа на
над 1000 души, както и на десет-
ки малки и средни предприятия,
които помагат в съпътстващите
дейности.

много други сфери на икономика-
та. Портфолиото включва близо
200 разновидности на основните
произвеждани индустриални ми-
нерали – кварцов пясък, обога-
тен каолин, шамот, варовик, до-
ломит, фелдшпат, глина.
Към май 2023 г. дружеството

има 13 фабрики, 8 от които са в
България. “Каолин” има дъщерни
дружества и собствени пред-
приятия още в Сърбия и Украй-
на. Пазарите се простират в по-
вече от 30 страни - от Югоизточ-

на Европа през Северна Африка,
Близкия и Средния изток до Ин-
дия, Южна Корея и САЩ.
От 2013 г. собственик на “Као-

лин” е “Кварцверке”, с което бъл-
гарското дружество отбелязва
още един юбилей – 10 години от
стъпването на германската ком-
пания в България.
Благодарение на включването

си в един от най-мощните кон-
гломерати в добива и преработ-
ката на индустриални минерали
“Каолин” е интегрална част от



Един век без спиране
Началото преди 100 години е като приказка за двама братя, които откриват съкровището. Не във вид на злато и скъпоценности, а на пясък 
и глина. „Каолин“ е може би най-старото действащо минно предприятие в България, което от създаването си през 1923 г. до днес никога не е 

прекъсвало дейността си.  Започнало като семейно предприятие от голото поле на Делиормана, преминало през множество изпитания, 
преживяло Втората световна война, национализацията, превратностите на историята, заради които няколко пъти е сменило собстве-

ността си, то посреща своя първи век като част от германския минен концерн „Кварцверке“.

 Един век история започва през 1923 г. във Варна с главни действащи лица 
братята Борис и Кръстю Атанасови (на галено Кънчо). Романите на Джек Лон-
дон вдъхновили мечтата им да са златотърсачи. Кънчо се записва в Държавно 
техническо училище в София,  механик е по самолетите в Божурище. Борис за-
вършва Търговската гимназия във Варна. Живеел под наем във Варна и имал 
късмет да насипе с пясък от Делиормана алеите между чемшира в двора, как-
то и съсед да му бъде евреинът Исак Мешулам, който е директор на стъклар-
ската фабрика в с. Гебедже.  Мешулам казал на Борис: „Виждам тука един пясък, 
който ми е интересен. Бихте ли ми услужили с няколко чувала?“  Борис изпра-
тил брат си в Делиормана, за да достави мостри. Мешулам прави опит и ка-
чеството на стъклото се качва стократно. Борис е на 25 г., а Кънчо - на 23. 

 В годините между двете световни войни предприятието процъфтява, а 
всеки спечелен лев отива за погасяване на кредити и за разширяване и 
подобряване на производството. Кънчо развива фабриката, а брат му се 
грижи за финансовите и политическите връзки, благодарение на тях през 1936 
г. в с. Божидар е построена влакова линия. През 1939 г. в рудниците влизат 
първите вагонетки.
 През 1936 г. се основава минно акционерно дружество „Дунав“  в Русе с други 

 На 6 май 1923 г. в търговския регистър е вписано  Aкционерно минно индус-
триално дружество „Каолин“. С финансовите и търговските дела се занимава 
по-големият брат Борис, Кънчо става технически директор и движи добива и 
производството. Отначало преработката на суровината е на територията 
на стъкларската фабрика в с. Гебедже. През 1925 г. са произведени 77 т обога-
тен каолин.  

 През 1947 г. е извършена национализация на каолиновата индустрия. „Каолин“ 
и „Дунав“ се сливат в Миннообогатителен комбинат „Димитър Благоев“.  
През 1989 г. той се преобразува в „Каолин“.
 Курсът на ускорено развитие, индустриализацията и автоматизацият, не 

 От  10 ноември 1989 г. до приватизацията на „Каолин“ ще минат над 10 
години. Тя се случва при кабинета на Иван Костов и е по модела на РМД. В 
началото на 2000 г. е сключен договор между Агенцията по приватизация и 
„РМД Каолин – 98“ АД за продажба на 425 404 акции (75% от капитала). През 
август същата година „Алфа финанс холдинг” на бизнесмена Иво Прокопиев 
придобива контролния пакет акции чрез увеличение на капитала и срещу 
гарантиране на инвестиции за 3 г.  От 2003 до 2013 г. „Каолин“ придобива акти-

 Компанията става собственост на групата „Кварцверке“ – Германия.
 В края на декември 2012 г. е сключен договор за продажбата на „Каолин“ ЕАД 
на германския минен концерн „Кварцверке“ ГмбХ .  Сделката приключва в края 
на май 2013 г., когато „Алфа финанс холдинг“ прехвърля контролния пакет акции 
на „Кварцверке“. 

 Кънчо Атанасов (първият вдясно) и Борис Атанасов (вторият вдясно) пред 
фабриката заедно с другите акционери. (Снимката се съхранява в държавния 
архив в Шумен)

 Семейството на собствениците пред железо-
пътната гара Божидар, архив в Шумен

Откриването на новата фабрика в Каолиново

 Рудник „Есенниците“  при Ветово
 Семейната 
къща в с. Божидар 
със стопанство-
то и фабриката. 
Снимка: Семеен 
архив

 Фабриката и басейна за утаяване 

 След 1927 г. производството се премества в самото с. Шумнобохчилар 
(по-късно Кънчо Атанасов го прекръства на с. Божидар, а след 1944 г. е град Ка-
олиново). Добивът на кварц-каолинова суровина се увеличава, производство-
то и технологията усъвършенстват,  дружеството установява търговски 

 В дивото поле на Делиормана, до фабриката, братята построяват къща и 
стопанство със зеленчукова и овощна градина, кошери с пчели, копринени 
буби, лозе, краварник, мандра, свинарник, конюшня.

Началото

По-малкият брат за-
почва да се интересу-
ва и от приложенията 
на каолина, който из-
хвърляли, и разбира, че 
е много по-ценен от 
пясъка. Наричали го бя-
лото злато. Мешулам 
им дава 200 хиляди 
златни лева капитал и 
така се започва.  

Създаването на „Каолин“

Фабриката

отношения в страна-
та и в странство. Ка-
олинът получава ши-
роко приложение в 
порцелановата про-
мишленост, по-късно 
в хартиената, сапу-
нената и въжарската, 
в моливните фабрики 
в Бургас и Шумен. За 
една смяна се произ-
веждат 6–7 тона.

Между двете световни войни

собственици, което 
разработва находища 
във Ветово и Сеново, 
сега те са в активите 
на „Каолин“. 
 От 1923 г. до нацио-
нализацията на 
предприятието през 
1947 г. „Каолин“ разра-
ботва пет рудника в 
района на Каолиново. В 
периода от 1939 до 
1947 г. Атанасови 
имали концесия и за 
каолиново находище в 
района на с. Ветово.

От национализацията до приватизацията

подминават и комби-
нат „Димитър Благо-
ев“. Построени са 
повечето админи-
стративни и произ-
водствени сгради в 
Сеново и Ветово и 
нова фабрика в Каоли-
ново. Първите инста-
лации при Сеново и 
Ветово стават големи 
обогатителни фабри-
ки. МОК „Димитър 
Благоев“ достига 
рекордно производ-
ство в края на 80-те 
години.

След приватизацията до 2013 г. 

вите на най-голе-
мите производители 
на кварцови пясъци в 
Сърбия и обогати-
телна фабрика в 
Украйна. У нас изграж-
да първия частен 
газопровод  (32 км)  до 
фабриките във 
Ветово и Сеново, 
въвежда нови произ-
водствени мощно-
сти в Тополовград, 
Девня, Димитров-
град и др.
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Готови за
следващите

100
Днес “Каолин” е една от
най-мощните миннодобивни
компании в Европа и
може да се похвали
със световна иновация
На 6 май “Каолин” отбеляза своя 100-годи-

шен юбилей, като през цялото това време
дружеството не спира успешното си разви-
тие. От компанията синтезират формулата за
растеж така: Помним историята, уважаваме
традициите, съхраняваме и обогатяваме опи-
та, гарантираме приемственост, стремим се
към правилен баланс между икономическа
ефективност и грижа за хората, природните
ресурси и околната среда, поемаме умерени
рискове, не се боим от предизвикателствата
и работим с отдаденост всеки ден.
Последните 10 години за “Каолин” са едни

от най-устойчивите, след като през май 2013
г. влиза нов собственик - “Кварцверке”. Гер-
манската компания има близо 140 години
опит в добива и преработката на индустриал-
ни минерали. Групата включва 40 предприя-
тия в 10 страни в Европа и Азия и осигурява
работа на над 3700 души.
При сключването на сделката Роберт Лин-

деман-Берк - управляващ съдружник на фир-
мата майка “Кварцверке” и председател на
надзорния съвет на “Каолин”, гарантира, че
влизането в България е дългосрочна страте-
гическа инвестиция, а “Каолин” е марка за
качество, мотивирани служители, добро обс-
лужване, честност, почтеност и устойчиво
развитие. Това са ценности, които за нас, ка-
то семейно предприятие, са от първостепен-
на важност, посочва още Роберт Линдеман-
Берк. 10 г. по-късно той оценява инвестиция-
та като успешна и подчертава, че всеки лев,
спечелен в България, е реинвестиран тук.
Затова днес предприятието е много стабилно
и е добре подготвено за бъдещето.
Групата “Каолин” вече включва 8 компа-

нии, специализирани в геоложки проучвания,
добив, преработка и търговия с индустриални
минерали - кварцов пясък, каолин, шамот,
фелдшпат, доломит, варовик, глина, калцини-
ран каолин. Годишната производителност
надвишава 3,5 млн. тона.
Стратегическите направления, които са

част от фундаменталните ценности на компа-
нията, са пет:

- Подобряване на работната среда и гри-
жа за служителите.

- Подкрепа на местните общности.
- Инвестиране в нови производствени

мощности и в модернизация на съществу-
ващи.

- Дългосрочно суровинно осигуряване.
- Опазване на околната среда.

Инвестиции и иновации
“Каолин” може да се похвали със световна

иновация - за първи път в областта на обога-
тяването на каолиновите минерали използва
ултрависокоефективен компресиран ламелен
сгъстител за утаяване на частици. До този
момент такъв тип технология не е използва-
на никъде по света за обогатяване на као-
лин.
Модернизирана е фабриката за добив и

преработка на кварцов пясък в Бела река,
Сърбия, която се оперира от “Югокаолин” -
дъщерно дружество на “Каолин”. Така се оп-
тимизира добивът, вдига се качеството на
продукцията.
Друга модернизация е направена в среда-

та на 2019 г. в обогатителната фабрика в
Каолиново. Чрез вакуумен филтър от послед-
но поколение се извършва обезводняване на
кварцовия пясък до изискванията за произ-
водство на стъкло. След това пясъкът се съ-
хранява в покрит склад с капацитет от 12
000 тона.
В края на 2020 г. в обогатителната фабри-

ка във Ветово е въведен в експлоатация и
нов филтърно-сушилен цех за стоков каолин
с капацитет от 90 хил. тона годишно. Новата
мощност включва редица иновативни техно-
логични решения и енергоспестяващо обо-
рудване от последно поколение. Поради
ограниченията, наложени от пандемията,
официалната церемония по откриването на
новия цех е на 14 септември 2022 г.
“Каолин” като част от най-мощните минно-

добивни компании в Европа обменя техноло-
гии и ноу-хау с компании от Германия, Авс-
трия, Полша и други. Това създава перспек-

тиви за въвеждане на високотехнологични
производства и създаване на продукти с ви-
сока добавена стойност. Компанията предла-
га 200 разновидности на основните инду-
стриални минерали.
А германският собственик “Кварцверке”

планира впечатляваща инвестиция от 80
млн. евро в нов завод в близост до 2 находи-
ща в Силистренско. (Още за проекта на 6-а
стр.)

С мисъл за околната среда
Инвестиционните проекти на “Каолин” мо-

гат да се определят като пример за отговор-
на грижа към околната среда. Наскоро е из-
граден соларен парк във Ветово с мощност
от 5 мегавата, който произвежда ток за нуж-
дите на фабриката. Освен до оптимизация на
разходите това намалява и въглеродния от-
печатък от дейността на компанията. Освен
това соларният парк е построен върху стари
рудници - още едно допълнение към опазва-
не на околната среда.
Един от най-значимите екологични проекти

на “Каолин” е монтирането през 2019 г. на
нов електростатичен филтър в обогатителна-
та фабрика във Ветово. С него се пречистват
отработените газове на ротационната пещ
при производството на шамот и калциниран
каолин. Общата пречиствателна ефективност
на процеса е 99,967% и гарантира десето-
кратно по-ниски стойности на фини прахови
частици от определената норма 50 милигра-
ма.
Филтърът е изработен от швейцарската

фирма ELEX в сътрудничество с германската
Thyssenkrupp и е от най-висок клас, отговаря
на най-добрите практики и ноу-хау. Освен то-
ва енергийното потребление е значително
редуцирано – още един принос към опазва-
нето на околната среда.
През 2019 г. “Каолин” рециклира около

4400 тона бетон от премахване на сгради с
отпаднала необходимост. Рециклираният ма-
териал е вложен за направата на основна
извозна траншея в кариера “Саръгьол”.
Една от най-устойчивите екологични ини-

циативи, които компанията подкрепя, е “Алея
на новия живот” на общината в Димитров-
град, където “Каолин” оперира фабриката за
добив на варовик. Всяка година на Цветница
родителите на децата, родени в града през
последната една година, засаждат фиданка в
градския парк “Марица” и поемат ангажи-
мент да се грижат за своето дръвче и да
научат децата си също да полагат грижи за
околната среда. Вече 14 години фиданките,
които родителите получават, са дарение от
“Каолин”.

� Защо служителите остават в пред-
приятията дългосрочно, каква е средата, в
която работят, какви ценности споделят,
как е приета компанията в местните общ-

ности и каква е грижата за бъдещето
чрез дуално обучение - виж на 7 стр.

Соларният парк от 5 мегават пика във Ветово, който от няколко месеца произвежда ток за нуждите на
фабриката.
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Д-р Волф Харлфингер, главен изпълнителен директор на “Каолин” ЕАД

Когато вземем решение
да инвестираме, това е
ангажимент за десетилетия.
Този подход ни прави предвидим,
надежден и устойчив партньор
МАРИЯНА БОЙКОВА с клиентите.

Не на последно място в “Каолин” за-
варихме един изключително амбицио-
зен, лоялен и отдаден екип. За ща-
стие, решението ни се оказа абсолют-
но правилно - през последните десет
години развитието на “Каолин” е от-
лично и компанията стана интегрална
част от групата “Кварцверке”.
- Какво променихте в това десети-

летие в предприятията си в Бълга-
рия? Нека да кажем, че българско-
то дружество има 8 завода у нас,
концесии на 20 находища, както и
фабрики в Сърбия и Украйна.
- През последните десет години се

фокусирахме върху няколко теми. Уве-
личихме запасите ни от суровини, кое-
то дава сигурност на нашите клиенти
за дългосрочно и стабилно снабдява-
не с висококачествени продукти.
В същото време направихме значи-

телни инвестиции в модернизацията и
ефективността на нашите заводи. На-
пример във Ветово, където е най-голе-
мият ни завод в България, ние

изградихме най-модерната
и ефективна линия
за преработка на
каолин в Европа,

която започна работа преди две годи-
ни. Само преди няколко месеца от-
крихме първата си фотоволтаична цен-
трала във Ветово, която покрива около
20% от нуждите ни от електроенергия.
Инвестирахме не само в оборудва-

не, но и в нашите хора. Основахме
“Каолин Академия” - вътрешна програ-
ма за обучение за служители, фокуси-
рана върху развитие на професионал-
ните, но и на личностните компетен-
ции като например комуникация, рабо-
та в екип и лидерски умения.
Друг проект, с който много се гор-

дея, е създаването на нашия Център
за дуално обучение във Ветово. Той
отразява концепцията на германската
система за дуално обучение. Центърът
предоставя на младите хора шанса да
получат квалифицирана и официално
сертифицирана квалификационна сте-
пен в различни сфери на нашия биз-
нес, като машинно инженерство, обо-
гатяване на индустриални минерали
или лабораторни изследвания.

Близо 150 младежи от
региона вече са част
от нашата програма
за дуално обучение,
някои от тях в момента
работят в “Каолин”,

а други постъпиха в Минно-геоложкия
университет “Св. Иван Рилски”.
- Предвид направените инвести-

ции и намерението за нови, интере-
сът ви е дълготраен. Какво плани-
рате за следващите години?
- Възнамеряваме да продължим на-

шия път на устойчив растеж. Ще инве-

стираме в по-ефективно оборудване,
за да намалим зависимостта си от газ
и електричество и за да намалим въ-
глеродниясиотпечатък.Исъссигурност
ще реализираме нашата най-голяма
единична инвестиция в България - нов
завод за преработка и обогатяване на
каолин и кварцов пясък в Дулово.
- Имате концесии за 2 находища в

Дулово и планирате да построите
завод там за 80 млн. евро. На какъв
етап е проектът?
- Да, имаме две концесии за каолин

и кварцов пясък в района на Дулово.
За да реализираме изграждането на
нов завод, има няколко подготвителни
стъпки, които извършваме. Трябва да
планираме и да изградим 40-киломе-
тров газопровод, за да свържем Дуло-
во със съществуващата газопреносна
мрежа. Извършваме оценка на въз-
действието върху околната среда, за
да осигурим устойчив добив и прера-
ботка и по този начин да минимизира-
ме въздействието на нашите дейности
върху природата и местните общности.
Близо сме до финализирането на

проектирането и инженеринга на пре-
работвателния завод - това

ще бъде знакова
инвестиция както
за региона, така и за
европейския пазар на
индустриални минерали
Той ще бъде проектиран така, че да

отговаря на нарастващите изисквания
за качество от нашите клиенти и в съ-
щото време ще бъде най-ефективният
завод в Европа.
- Каква е тежестта на българската

компаниявгрупатана“Кварцверке”?
-Българияпредставляваоколо25%от

бизнеса на групата “Кварцверке”. От
гледна точка на стратегическите инве-
стиции, “Каолин” е с първостепенен
приоритет в групата. Уверени сме, че
качеството на суровинитеирегионална-
танасоченостнакомпаниятапредостав-
ят значителни шансове за растеж.
- Нестабилността на цените на

електроенергията ли е причината да
строите фотоволтаичен парк при
Ветово? Каква е инвестицията и
какво ще покрие произвежданата
зелена енергия?
- Започнахме инвестицията във фо-

товолтаичния парк във Ветово преди
началото на енергийната криза през
2022 г. Този проект беше част от
предварително дефинираната ни цел
към пълна декарбонизация на бизнеса
ни, а не резултат от енергийната кри-
за. Тя просто ни даде допълнителна
увереност, че сме на прав път.
Като част от групата “Кварцверке”,

ние сме си поставили за цел да изгра-
дим най-малко 10 мегавата капацитет
за зелена електроенергия годишно. В
България основно сме се насочили
към фотоволтаични централи, в Герма-
ния ще строим също и вятърни паркове.

- Къде са пазарите ви? 50 на сто
от продукцията ви е за български
компании, но другата половина е за
износ. Каква е перспективата за
развитието им?
- Права сте – около 50% от пазари-

те ни са в България. Наши основни
клиенти тук са местните производите-
ли на стъкло. Ключови експортни па-
зари са Турция, Румъния и Северна
Африка. Но нашият каолин пътува по
целия свят – в повече от 40 страни.
- Какво се случва с находищата и

заводите ви в Украйна, в която се
води война? Как се развива бизне-
сът в Сърбия?
- Бизнесът ни в Украйна определено

беше засегнат от войната.

През първите няколко
седмици след началото
на военните действия
бяхме принудени да
прекратим дейността си
Евакуирахме семействата на нашите

служители в Германия и България и
подпомогнахме тези, които останаха в
Украйна. За щастие, досега нямаме
жертви сред нашите служители.
Междувременно възобновихме

производството на най-големия ни за-
вод за преработка на кварцов пясък в
Северна Украйна. Нашите клиенти -
производители на стъкло в Украйна,
постепенно възобновиха дейността си
и разчитат на нас като доставчик. Оп-
тимисти сме и вярваме, че напълно ще
успеем да възстановим работата си в
Украйна, след като войната приключи.
В Сърбия преди няколко години из-

вършихме пълно оперативно преструк-
туриране. Оттогава бизнесът ни там се
развива много успешно.
- Вашето “злато” са каолинът и

кварцовите пясъци, но имате науч-
но изследователски комплекс за
нови продукти и технологии. Към
какво се насочвате?
- Научно изследователският ни цен-

тър в Сеново е нашата технологична
връзка с клиентите. Той идентифицира
и надгражда потенциала на минерали-
те, за да отговори на изискванията на
нашите клиенти и “превежда” откри-
тията си в технологични решения в
индустриален мащаб.
Ролятамуемногопластова, тамсеусъ-

вършенстват характеристиките на съще-
ствуващите продукти, за да се подобри
качеството на крайните керамични или
стъклениизделия.Извършват серазлич-
ни подобрения с цел оптимизиране на
производствения процес при нашите
клиенти. В същото време се търсят и
се идентифицират нови
приложения за нашите
суровини и се разработват
нови продукти,

например за производството на пълни-
тели или за технически камък.
- Предприятията ви са основно в

� България представлява
около 25% от бизнеса
на групата “Кварцверке”
� Нашият каолин пътува
по целия свят – в
повече от 40 страни
� Преди няколко месеца
открихме първата си
фотоволтаична централа
във Ветово, която покрива
близо 20% от нуждите
ни от електроенергия
- Г-н Харлфингер, “Каолин” става

на 100 години, в последните 10
собственик е “Кварцверке”. Хора-
та вероятно знаят, че това е гер-
манска фирма, но какво още е
нужно да научат за компанията?
- Една от основните характеристи-

ки на “Кварцверке” е нейната дълга
история като семейна компания. Ос-
нована е в края на XIX век от фамилии,
които не само притежават, но и упра-
вляват фирмата до днес. Това е и клю-
чов фактор за нашия успех: позволява
нидауправлявамебизнесапоустойчив
и дългосрочно ориентиран начин.
Ние не търсим краткосрочни фи-

нансови ползи. Когато вземем реше-
ние да инвестираме, това е ангажи-
мент за десетилетия. Този подход ни
прави предвидим, надежден и устой-
чив партньор - за нашите клиенти и
доставчици, за общностите, в които
работим, и не на последно място - за
нашите служители.
- Какво привлече германския ин-

терес към България - нови пазар-
ни ниши, находищата, по-евтината
работна ръка, данъците?
- Преди да вземем решение да ин-

вестираме в България, ние проучих-
ме “Каолин” много детайлно - исто-
рия, дейност, управление, екип. И с
радост установихме, че придобиване-
то на компанията е перфектно стра-
тегическо решение. С него

разширихме дейността
си географски, в посока
Югоизточна Европа,
където “Кварцверке”
не е оперирала преди
Това решение ни отвори нови паза-

ри в Източното Средиземноморие,
Турция, Северна Африка и Близкия
изток. Стана ясно, че местното ръко-
водство споделя нашата визия за дъл-
госрочното развитие на компанията,
свързано с подсигуряването на висо-
кокачествени суровини и базирано на
икономическа ефективност и на близ-
ки и основани на доверие отношения

ди. Затова предприехме редица мер-
ки. Увеличихме усилията си за опти-
мизация на производството чрез по-
ефективна технология за сушене с
използване на биогориво вместо при-
роден газ, или чрез преструктуриране
на производствения график и работа
през нощта и почивните дни, когато
цените на енергията са по-ниски.
Ускорихме и инвестициите си в по-

ефективно производствено оборудване
и пускането в експлоатация на нашата
фотоволтаична централа във Ветово.
За съжаление, вътрешните ни усилия
не бяха достатъчни, за да елиминираме
напълно скоковете в цените на енергия-
та, така че се наложи да прехвърлим
част от разходите и на нашите клиенти.
-Честоинвеститоритесочаткатоне-

достатъкбизнессредатаунас.Вижда
ли се посока за подобряването є?
- През последното десетилетие биз-

нес климатът в България се подобри.
Смятам, че

има ясна и силна
политическа воля
за подобряване на
ефективността на
администрацията и
независимостта на
съдебната система
Това ще допринесе България да ста-

не още по-привлекателна за междуна-
родните инвеститори.
- Отразява ли се на бизнеса ви

политическата нестабилност в по-
следните две години?
- Политическата нестабилност не за-

сяга пряко нашия бизнес. Имаме мно-
го добра комуникация с институциите
и представителите на служебните пра-
вителства.
България обаче отчаяно се нуждае

от редовно и стабилно правителство,
за да се справи със сериозните ак-
туални и бъдещи предизвикателства -
международно координираният отго-
ворнавойнатавУкрайна, изпълнението
наПланазаустойчивостивъзстановява-
не,пълнотоинтегрираневШенген,прие-
манетонаевротоиненапоследномясто
- реформата на съдебната система.
- Какво ще кажете на вашите ра-

ботници и служители за този веко-
вен юбилей?
- Фирмата ни е преживяла сътресе-

нията на Втората световна война, вре-
мето на комунизма и прехода към
частното предприемачество. И вече
точно 10 години “Кварцверке” е важна
част от това необикновено пътуване.
Днес ние сме една просперираща
компания - горди с богатата си исто-
рия и уверени в бъдещето.
Всички ние заедно сме част от тази

история на успеха - искам да благода-
ря и да поздравя всички колеги за по-
стигнатото!

Североизточна България, която в
последните 20-30 г. не е най-разви-
тият икономически район. Чувства-
те ли се комфортно? И какво би
трябвало да се подобри?
- Местоположението на нашите

предприятия е предварително опреде-
лено от висококачествените суровини.
Затова се чувстваме много комфортно
с присъствието си в Североизточна
България.
Русенският регион се разви много

добре през последните няколко годи-
ни чрез няколко нови международни
инвестиции. По този начин се увели-
чава конкуренцията за квалифицирана
работна сила и същевременно привле-
кателността на региона нараства. Над-
яваме се, че това развитие, както и
нашите вътрешни усилия за обучение
и задържане на млади хора, ще моти-
вират квалифицираните служители да
се преместят тук, вместо да заминават
за големите градове или в страните от
Западна Европа.
Разбира се, винаги има какво да се

подобри. Например
преминаването на
река Дунав представлява
известно затруднение,
което значително забавя
транспорта на стоки

не само от България до Румъния, но
засяга и логистиката в цяла Източна и
Югоизточна Европа.
- Преди години инвеститорите бя-

ха привличани тук с по-евтината ра-
ботна ръка. Сега бизнесът се оплак-
ва, че кадрите не достигат. Как вие

ги намирате и задържате?
- Намирането и задържането на най-

добрите служители е много сложен
въпрос, който се решава с многостра-
нен подход. Полагаме много усилия в
търсенето на служители с добро про-
фесионално образование и правилно
мислене. Когато хората се присъедин-
ят към нашия екип, ние им предоста-
вяме шансове за развитие - както в
България, така и в нашата междуна-
родна мрежа на “Кварцверке”. Нашият
вътрешен център за обучение - “Каолин
Академия” - осигурява както индиви-
дуално,такаипрофесионалнообучение.
Но това е само едната страна на

медала. Ние се чувстваме длъжни да
създадем привлекателна и сигурна
среда, в която нашите служители и
техните семейства да работят и да
живеят. Подпомагаме местните общ-
ности и си сътрудничим с тях в много
социални дейности, като даваме на-
шата подкрепа за детски градини,
спортни съоръжения, местни търже-
ства и здравеопазване.
Изключително ниското текучество

на кадри и фактът, че поколения се-
мейства са работили за “Каолин”, до-
казват, че сме на прав път.
- Често в минната индустрия, ко-

гато една компания кандидатства
за концесия, местните общности не
са съгласни. Как работите с хората?
- Нашият принципен подход е да

включим местните общности във всич-
ки наши планове и дейности във въз-
можно най-ранен етап и да бъдем по-
стоянно в конструктивен диалог. Целта
ни е да дискутираме и по възможност

да балансираме въздействието на на-
шите дейности върху местните общно-
сти с ползите, които идват от дългос-
рочно ориентиран и социално отгово-
рен работодател и партньор. Досега
този подход е много успешен и е оце-
нен от заинтересованите страни.
- Какво се случва, след като едно

находище бъде изчерпано?
- Официалният отговор е: минните

дейности в България и в цяла Европа
са строго законово регламентирани и
контролирани.Едноотосновнитезадъл-
жения е възстановяването на околната
среда след изчерпване на суровината.
Моят отговор е, че ние печелим от

добива на природни ресурси. Наша
социална отговорност и
фирмен ангажимент е
след приключване
на дейността ни да
възстановим природата
В много случаи биоразнообразието

на дадено местообитание е по-богато
след рекултивацията, отколкото е би-
ло в исторически план. “Кварцверке” е
удостоена с множество национални и
международни награди за своята ре-
култивационна дейност.
- Първо беше пандемията, след

това войната в Украйна и спиране
на руските доставки на газ. Като
следствие енергийните пазари по-
стигнаха невиждани ценови нива.
Как ви се отразиха тези катаклиз-
ми? И как се справихте?
- Увеличението на цените на енер-

гията оказа сериозно негативно влия-
ние върху производствените ни разхо-

CV
� Д-р Волф Харлфингер е част от

екипа на германската “Кварцверке
груп” от 2012 г., а успешното фина-
лизиране на сделката за покупката
на “Каолин” през 2013 г. нарича по-
вратна точка в професионалното си
развитие.
� Роден е през 1976 г. във Вер-

мелскирхен, Германия. Завършил е
право в Университета в Марбург,
Германия, и в Лозана, Швейцария,
има докторска степен по право от
Университета в Кил, Германия. За-
почва кариерата си като корпора-
тивен/M&A адвокат в международ-
ната адвокатска кантора Freshfields
Bruckhaus Deringer LLP, като седем
години от трудовия му стаж мина-
ват в офисите на кантората в Кьолн
и Лондон. Оглавява “Каолин” от
юни 2013 г.
� Женен, баща на четири деца.
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Инвестиция за
80 млн. евро в нов и
най-модерен завод за
преработка на каолин
и кварцов пясък

Това е най-голямото
единично вложение в
140-годишната история
на “Кварцверке”

стриална зона в южната
част на Дулово, купен от
дружеството през 2016 г.,
се планира

изграждане на
производствена
мощност за
преработка на
кварц-каолинова
суровина с
годишен капацитет
достатъчен, за да
задоволи нуждите
на пазара
Концесионните площи,

откъдето ще се добива су-
ровината – находищата
“Колобър” и “Балабана”,
отстоят по права линия на
3 до 6 км разстояние. Пре-
димство на локацията на
производствената площад-
ка е наличието на инду-
стриален жп клон, което
позволява експедиция на
планираните значителни
обеми крайна продукция
по ефективен начин.
През 2019 г. текат дей-

ности по подготовка на те-
рена за новото строител-
ство, свързани с разруша-
ване на съществуващите
сгради. Паралелно е сфор-
миран и екип от експерти
от България и Германия,
натоварен да извърши
идейното планиране на
фабриката, като се започ-
не от системата за транс-
порт на суровината от на-
ходищата през производ-
ствените мощности до ло-
гистичните съоръжения за
експедиция на готова про-
дукция.
От 2019 г. се осъществя-

ват и дейностите по плани-
ране и изграждане на нео-
бходимата инфраструктура,
свързана с водоснабдява-
не, газоснабдяване и елек-
троснабдяване.
Амбицията на екипа е да

проектира първата в рам-
ките на групата “Кварцвер-
ке” почти безотпадна тех-
нология за производство,
при което почти целият
спектър от минерални
фракции в суровината да
намерят търговска реали-
зация.
Предизвикателство в то-

зи проект е системата за
транспорт на суровината.
Един от разработваните
варианти е изграждане на
реверсивна циклично-по-
точна система с гумено-
лентов транспортьор,
свързваща рудника ди-
ректно с производствената
площадка.
Проектът в Дулово е

ключов елемент в страте-
гията за бъдещото разви-
тие на “Каолин”. Той е уни-
кален по своя мащаб не
само за българското дру-
жество, но и на групово
ниво за “Кварцверке”
ГмбХ. Това е и най-ком-
плексният проект. За пър-
ви път в най-новата исто-
рия на “Каолин” едновре-
менно започват разкрива-
нето на ново находище и
строителство на нова обо-
гатителна фабрика.
Първата копка на нахо-

дище“Колобър”еознамену-
вана с официална церемо-
ния на 1 септември 2021 г.

Нов завод за преработ-
ка на каолин и кварцов
пясък в град Дулово, Си-
листренско, ще изгражда
собственикът на “Каолин”,
германската компания
“Кварцверке”. Заявките са,
че той ще е най-модерни-
ят завод в Европа, ако не
и в целия свят. Паралелно
се разработват и две нови
находища, за които “Као-
лин” има концесия. Вло-
жението е с бюджет око-
ло 80 млн. евро и е най-
голямата единична инве-
стиция в един обект, която
германската компания
прави в цялата 140-годи-
шна история.
От наша страна

с този акт
буквално се
вричаме на
региона Дулово
и на България
То е и обещание към на-

шите верни клиенти, че и
в бъдеще ще бъдем на-
дежден партньор и достав-
чик на висококачествени
суровини, казва Роберт
Линдеман-Берк, управля-
ващ съдружник на “Кварц-
верке” и председател на
надзорния съвет на “Као-
лин”.
Българската държава

подкрепя изграждането на
завода чрез признаването
на компанията за инвести-
тор клас “А”.
Тези 150 млн. лв. включ-

ват инвестиции за усвоява-
нето на двете находища
“Колобър” и “Балабана”,
изграждането на инфра-
структура за железопътен
и автомобилен транспорт и
строителството на самия
обогатителен завод за ви-
сококачествени каолини и
пясъци.
Такава инвестиция се из-

плаща много бавно. Поня-
кога са необходими повече
от 20 години, за да се вър-
нат парите. Това не е ра-
бота за финансови инве-
ститори, които обикновено
очакват пълна възвръщае-
мост на вложенията си за
5-7 години. Доходността е
сходна с тази в селското
стопанство. Затова най-
важното за тази инвести-
ция е да е гарантиран до-
стъпът до суровината.
Преди година пред “24

часа” Линдеман-Берк ка-
за:
Като семейна фирма

ние мислим дългосрочно
и за поколения напред.
Още моите прародители
на базата на находищата
ни от качествени сурови-
ни са създали такива за-
води и стойности, които
днес позволяват ние да
правим инвестиции като
тази. Точно по този на-
чин разглеждам и аз
днешния ни проект в Ду-
лово. Вероятно

Находището “Колобър”, за което “Каолин” има концесия за 35 години.

едва следващите
поколения ще
доживеят пълното
изплащане на това
капиталовложение
Надявам се те да могат

да кажат: идеята на пред-
ците ни да се ангажират
дългосрочно в Дулово е
бил един наистина визио-
нерски ход, правилен и
добър.
В това се съдържа и по-

сланието, което намирам
за важно да отправя: ние
дойдохме, за да останем!
Разбира се, с финансов
интерес, но дългосрочно,
сигурно и с отговорност
към природата и общност-
та. Първо обаче са находи-
щата, с които се осигурява
50 години работа на ком-
панията.
Към май 2023 г. “Каолин”

и неговите дъщерни дру-
жества оперират 13 фаб-
рики, като от тях 8 са на
територията на България.
Находищата, за които дру-

жествата в групата прите-
жават концесии, са 31.
Средният експлоатационен
срок е 20 години.
За да подсигури суро-

винна база за бъдещата
си дейност, “Каолин” за-
почва още през 2001 г.
процедура по търсене и
проучване на находища на
кварц-каолинова суровина
“Колобър 1 и 2” и “Балаба-
на” в района на Дулово,
област Силистра.
През февруари 2016 г.

компанията получава кон-
цесия за разработване на
находище “Колобър”. В на-
чалото на юли 2018 г. дру-
жеството сключва конце-
сионен договор с Минис-
терството на икономиката
и енергетиката и получава
концесия и за находище
“Балабана” - “Източно гне-
здо” и “Западно гнездо”. И
двете се намират в земли-
щата на селата Полковник
Таслаково, Грънчарово и
Секулово, община Дулово,
област Силистра.

Концесията се
предоставя на
“Каолин” за срок
от 35 години
На празника на града,

14 май 2016 г., “Каолин”
официално открива свой
административен офис в
Дулово. Ръководството на
общината в лицето на кме-
та д-р Юксел Ахмед и
председателя на общин-
ския съвет Сезгин Галиб,
приветства с добре дошли
ръководството на “Каолин”.
Представителите на мест-
ната власт си стискат ръ-
цете и си обещават “Да
направим нещо добро за
Дулово заедно!”
След получаване на кон-

цесиите за двете находи-
ща “Каолин” започва пла-
ниране на строителството
на нова обогатителна фаб-
рика в района на града за
преработката на добитата
суровина.
На територията на бивш

фуражен завод в инду-

Откриване на офис на “Каолин” в град Дулово, Силистренство.
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Детска площад-
ка в с. Глоджево,

изградена от
“Каолин”.

� “Каолин” запазва
работните места независимо
от кризите, предизвикани
от пандемията, а след това
и от войната в Украйна
� Компанията осигурява
по-високи заплати от
средните за общините,
в които развива дейност
� Дала е възможност на
над 160 деца да минат
през дуално обучение
в пет специалности
“Каолин” дава работа на над 1000 души, ос-

новно в Североизточна България. За Ветово,
Сеново, Каолиново, където са фабриките и
находищата, компанията може да се нарече
"семейна". Защото повечето от служителите
са внуци на онези, които са полагали заедно
с братята Борис и Кънчо Атанасови основите
на производството на каолиновата индустрия
у нас, или са деца на хората, които са разви-
вали и модернизирали предприятията.
Точно това сближава ценностите на гер-

манската компания “Кварцверке”, която има
зад гърба си 140 години опит като семеен
бизнес, с тези на служителите на 100-годиш-
ната българска компания. Сегашните гер-
мански собстве-
ници придобиха
“Каолин” през
май 2013 г.
За Роберт

Линдеман-Берк -
управляващ съ-
дружник в
“Кварцверке” и
председател на
надзорния съвет
на “Каолин”,
България е обе-
щаваща страна
за инвестиции. И
германската ком-
пания ще напра-
ви всичко нео-
бходимо за прос-
перитета на
“Каолин” и слу-
жителите в съ-
звучие с приро-
дата и в дух на
най-добро разбирателство с местните общно-
сти. “Каолин”

запазва работните места,
независимо от кризите,

предизвикани от пандемията, а след това и от
войната в Украйна. Компанията осигурява по-
високи заплати от средните за общините, в
които развива дейност. Разширен е обхватът
на социалните придобивки с ваучери за хра-
на, допълнително пенсионно и здравно осигу-
ряване, допълнителен платен отпуск за всич-
ки майки, финансови помощи за почивка,
сключване на брак, раждане на дете, пенсио-
ниране и много други.
От германските собственици “Каолин” взема

справедлива и постоянна система за допълни-
телни възнаграждения, базирана на реалното
производство и обвързана с участието на все-
ки работник и служител. Освен професионал-
ни квалификационни курсове, които служите-
лите преминават, в компанията е въведена
устойчива програма за обучение и развитие
за всички служители, наречена “Каолин Ака-
демия”.
В Ценъра за професионално обучение на

дружеството, който е създаден през 2006 г.,
има курсове по 19 специалности - като се за-
почне от миньорските, оператор в силикатните
производства и се стигне до транспортните
специалности. Така служителите получават
професионално обучение с високо качество,
но се приемат и хора, които нямат работа, за
да придобият перспективна професия. Обуче-
нието е чрез практика в производството, с мо-
дерни машини, съвременни методи и техноло-

Подкрепа, вдъхновена
от ценностите на
семейния бизнес

електротехника, както и модерна учебна хи-
мична лаборатория.
Сега равносметката е следната - 8-годишно

успешно сътрудничество със СУ “Васил Лев-
ски” във Ветово, над 160 деца са били в пара-
лелки с дуална форма на обучение в 5 спе-
циалности - “Обогатяване на полезни изкопае-
ми”, “Електрообзавеждане на производството”,
“Минна електромеханика”, “Технология на нео-
рганичните вещества” и “Обогатителни, прера-
ботващи и рециклационни технологии”.
Два випуска от общо 20 младежи са се ди-

пломирали, от тях 8 са започнали работа в
компaнията, а четирима продължават обуче-
нието си в МГУ “Св. Иван Рилски” в София.
Предстои дипломиране през май 2023 г. на
третия випуск. А проектът за дуално обучение
на “Каолин” вече е част от създаването на
устойчивост и подпомагане на регионалното
развитие. Признат е от всички местни и дър-
жавни образователни институции.

Грижата за местните общности
Преди 100 г. дружеството е помогнало за

облагородяването на някогашното с. Шумно-
бохчилар (днешно Каолиново), а сега “Каолин”
подкрепя подобряването на средата на живот
за хората от общините, в които оперира. Вся-
ка година дружеството изгражда детски и
спортни площадки, подпомага културни и
спортни събития, социално значими инициати-
ви, институции и сдружения, както и болнични
заведения. Когато се налага, компанията ре-
монтира улици със собствени материали и
труд, помага при снегопочистването, организи-
ра благотворителни базари.
В последните години “Каолин” разширява

подкрепата си и към община Дулово. Там има
концесия за две нови находища, които ще оси-
гурят суровина за следващите 50 г., предстои
изграждането на нова преработвателна фабри-
ка. Дружеството открива офис в Дулово през
2014 г. и още тогава обещава на жителите, че
ще поеме своята социална отговорност. И по-
неже дуловчани са много инициативни и арти-
стични, имат читалища, самодейни състави,
“Каолин” помага за изграждане на сцена в
центъра на града, подкрепя местни инициати-
ви, от 5 години всяко лято организира без-
платни курсове по немски език за децата в
града. Компанията е изградила и няколко нови
детски площадки.
Друга кауза на “Каолин” е домът за хора със

специални нужди в града, на който компанията
дарява средства за арттерапия и посрещане на
други нужди, като напримеравтомобил, който да
се използва за доставки на храна или за пре-
воз на обитателите. “Каолин” помага и на
местната болница в Дулово - дарява хирурги-
чен нож и ехограф за акушер-гинекологията.

гии в находищата и заводите на “Каолин”.

Каузата дуално обучение
Една от най-значимите социално-образова-

телни инициативи, с които е ангажиран “Као-
лин”, е дуалното обучение, защото на ръко-
водството е ясно, че бъдещето зависи от при-
вличането на млади хора - още от училище.
Центърът за дуално обучение е създаден през
2016 г. Изграждат го, защото планираната мо-
дернизация, новите технологии и съвременни
мощности изискват нови компетентности. Така
“Каолин” инвестира в съвременни форми на
обучение.
Първият прием в дуалната форма на обуче-

ние е през учебната 2016/2017 година. 13 уче-
ници от средно училище “Васил Левски” във
Ветово се обучават по специалност “Обогатя-
ване на полезни изкопаеми”. А за да се гаран-
тира професионално ниво, са привлечени че-
тирима преподаватели с дългогодишен опит.
През 2017 г. към дуалното обучение се при-

съединяват още 26 ученици, разпределени в
две паралелки - “Обогатяване на полезни из-
копаеми” и “Химик-оператор”. Още

през втората учебна година
“децата на “Каолин” стават 39,

а лицензираните преподаватели вече са 9.
Със значителни инвестиции е създадена мо-
дерна образователна база и сега Центърът за
дуално обучение на “Каолин” във Ветово е с
механо-шлосерска работилница, зала с диги-
тални стругове и фрези, металообработващи
машини, 4 класни стаи и компютърна зала.
Има и оборудване за практическо обучение по

След 8-годишно успешно сътрудничество със СУ “Васил Левски” във Ветово,
над 160 деца са били в паралелки с дуална форма на обучение в 5 специалности.
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Какво произвежда
 „Каолин“ има 200 продукта в портфолиото си. Те са в стъклото, 
керамиката, хартията и дори във фуражите. Тя е единствената 
компания в Югоизточна Европа, която произвежда пълна гама от 
индустриални минерали за производството на стъкло и керамика и 
един от най-големите производители на шамот в света. Има пазари 
в повече от 30 страни по целия свят – от Югоизточна Европа през 
Северна Африка, Близкия и Средния изток до Индия, Южна Корея и 
САЩ.
 Добивът на суровина е от находищата в Сеново, Ветово, Каолино-
во, Девня, Игнатиево. Основната е кварц-каолинова, в района на 
Димитровград и Тополовград се добиват доломит, фелдшпат и 
варовик, в района на Плевен – различни видове глини, инертни мате-
риали др. В близост до тях са 8-те фабрики, в които се преработ-
ват.

Каолинът е бял, мек и пластичен минерал, 
наименован е на планината Као Лин в Китай, 
в превод означава висок хълм. Минералът се 
образува от изветряване на скали или 
хидротермални процеси. Превръщането на 
твърдия гранит в меката бяла глина се 
нарича каолинизация.

„Каолин“ през последните години развива 
нови производства с приложение в керами-
ката. Фелдшпат, доломит, варовик и глини 
в комбинация с каолин и кварцов пясък са 
базовите суровини за производството на 
керамика. От фабриките излизат млян 
шамот за санитарна керамика, каолин за 
глазури и за леене на санитарна керамика, 
фелдшпат за фрити и глазури.

50% от добивания в света каолин се влага 
в хартията. Oт него зависи нейната 
белота и  плътност. За да отговори на 
изискванията за белота, блясък, непрозрач-
ност и качество на печата,  „Каолин“ 
разработва нови продукти като микрони-
зирани калцинирани каолини.

 Микронизирани карбонати и каолини се 
влагат като пълнители на гуми, пластмаси, 
препарати за растителна защита, битова 
химия.

ВАРОВИК

ДОЛОМИТ

Варовикът е масово срещан земен продукт, 
той е бяла седиментна скала, предимно от 
калциев карбонат. Има няколко вида варовици: 
обикновен, черупчест и креда.
 Големи обеми от произвеждания от „Каолин“ 
варовик се използват за очистване от сяра при 
работата на тецовете в България.
 Микронизиран варовик е пълнител в произ-

Доломитът (от името на френския геолог D. 
Dolomieu) се добива от „Каолин“ в Югоизточ-
на България. Използва се в стъкларството, 
керамиката, строителството.

Шамотът е огнеупорен материал. „Каолин“ 
го произвежда на база рафиниран каолин, 
което гарантира изключително стабилните 
му параметри. Производството е по модер-
на технология, която осигурява постоянно 
качество.
 Шамотът се ползва широко за производ-
ството на санитарна керамика, придава 
стабилност и ограничава деформацията. 

ШАМОТ

Керамика

Хартия

Пълнители

КВАРЦОВ ПЯСЪК
„Каолин“ произвежда 1,5 млн. т пясък на година с над 50 различни 

приложения. Най-масовите са за производство на плоско, амбалажно 
стъкло. За изработка на кристал се прилагат марки със съдържание на 
железен окис под 0,015%.

Специални марки класиран и фин пясък са за 
леярството.
 Фини кварцови пясъци може директно да 
бъдат влагани като пълнители или в керамич-
ните маси, без да се налага допълнителното 
им смилане, което харчи енергия.

КАОЛИН

ПРИЛОЖЕНИЯ:

Фелдшпатът е най-голямата група 
минерали в земната кора, около 60% от 
скалите се състоят от него. Находищата 
на „Каолин“ са в Югоизточна България.
 Използва се в производството на стъкло 

ФЕЛДШПАТ

като спойка. „Каолин“ 
разработва продукт, 
който има ниска точка 
на топене. Това подо-

 Пясъци се влагат в керамични маси и в глазури. В 
строителството освен пясъци с масово прило-
жение – за замазки и бетони, се предлагат и бели 
сухи смеси, едри пясъци за бързи водни филтри, 
пясъци за голф игрища и тенис кортове.

водството на полиетилен, каучук и бои.
 За нуждите на строителството „Каолин“ разви нови продукти като 
варовици за пътни настилки и пълнител за асфалт.
 Калциевият карбонат се прилага при производството на пълноценни 
комбинирани фуражи за всички видове животни и птици.
 При кисели почви варовикът се използва за варуването им.

брява ефективността на производството и 
намалява емисиите на въглероден двуокис.
 Минералът се използва още в керамиката, в 
производството на бои, пластмаси, керамични 
плочки и глазури.

Разработени са няколко нови продукта – млян и немлян шамот със 
строго специфични термични свойства, което ги прави едни от 
най-търсените в Европа, Средния изток и Северна Африка.
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